

隋海霞,张磊,毛伟峰,李建文,刘爱东,刘兆平.毒理学关注阈值方法的建立及其在食品接触材料评估中的应用[J].中国食品卫生杂志,2012,24(2):109-113.

毒理学关注阈值方法的建立及其在食品接触材料评估中的应用

Establishment of the threshold of toxicological concern with decision tree approach and its application in food contact materials



二维码(扫一下试试看!)

DOI :

中文关键词: [邻苯二甲酸二\(2-乙基己基\)酯](#) [增塑剂](#) [毒理学关注阈值](#) [风险评估](#) [Cramer分类](#)

Key Words: [DEHP](#) [plasticizer](#) [TTC](#) [risk assessment](#) [Cramer classification](#)

基金项目:食品中化学危害健康风险表征与膳食暴露评估技术研究(2012BAK01B01)

作者	单位
隋海霞	国家食品安全风险评估中心
张磊	国家食品安全风险评估中心
毛伟峰	国家食品安全风险评估中心
李建文	国家食品安全风险评估中心
刘爱东	国家食品安全风险评估中心
刘兆平	国家食品安全风险评估中心

摘要点击次数: 1152

全文下载次数: 759

中文摘要:

目的以邻苯二甲酸二(2-乙基己基)酯(DEHP)为模式化学物,建立可用于食品接触材料的毒理学关注阈值(TTC)风险评估方法。方法建立基于Cramer结构分类的TTC决策树方法;利用Cramer结构分类流程和Toxtree软件对DEHP进行Cramer结构分类;利用2002年中国居民营养与健康状况调查数据和部分食物中DEHP的监测数据,估计我国不同年龄组人群通过饮料、植物油、发酵乳、方便面、果冻、果酱的DEHP暴露量,并按照TTC决策树方法对DEHP进行风险评估;同时,采用传统的风险评估方法进行验证。结果 DEHP属于Cramer I类结构,其对应的TTC阈值为30 $\mu\text{g}/\text{kg}$ BW。我国居民的DEHP最大暴露量为4.06 $\mu\text{g}/\text{kg}$ BW,4个年龄组的最大暴露量为11.10 $\mu\text{g}/\text{kg}$ BW,分别占DEHP TTC阈值的13.5%和37.0%。按照DEHP的健康指导值——每日耐受摄入量(TDI)(50 $\mu\text{g}/\text{kg}$ BW)计算,全人群和4个年龄组的最大暴露量分别占TDI的8.1%和22.2%,两种方法的风险评估结果基本一致。结论 TTC决策树方法是一种有效的风险评估工具,可用于食品接触材料的优先筛选和初步评估。我国居民膳食DEHP的健康风险较低,不需要引起健康关注。

Abstract:

Objective To establish the threshold of toxicological concern(TTC) approach and to apply it in the risk assessment of bis(2-ethylhexyl) phthalate(DEHP) as a model chemical for food contact materials.Methods TTC decision tree approach was established and DEHP was classified into Cramer systems based on both Cramer schematic diagram and Toxtree software to classify DEHP into Cramer systems.DEHP exposure in general population as well as in four age population groups was estimated by using data from the Chinese National Nutrition and Health Survey and data from DEHP surveillance on beverage,vegetable oil,fermented milk,instant noodle,fruit,vegetable-based jelly and fruit jam in China.TTC decision tree approach was used for risk assessment and the exposure was compared with the corresponding TTC value.Tolerable daily intake(TDI)-based risk assessment was also carried out to verify the results from TTC approach.Results DEHP belongs to class I Cramer and its TTC value was 30 $\mu\text{g}/\text{kg}$ BW.The maximum dietary exposures of general population and four age groups were 4.06 and 11.10 $\mu\text{g}/\text{kg}$ BW,respectively.These exposure values accounted for 13.5% and 37.0% of TTC for DEHP and accounted for only 8.1% and 22.2% of TDI for DEHP.Similar results can be derived from both TTC approach and TDI-based approach.Conclusion TTC decision tree approach is a useful tool for prior screening and primary risk assessment of food contact materials.Dietary exposure of DEHP in Chinese population is low and no health concern is required.

[查看全文](#) [查看/发表评论](#) [下载PDF阅读器](#)

参考文献(共14条):

- [1] FRAWLEY J P,Scientific evidence and common sense as a basis for food packaging regulations,Food and Chemical Toxicology,1967.
- [2] CRAMER G M;FORD R A;HALL R L,Estimation of toxic hazard-a decision tree approach,Food and Chemical Toxicology,1978(3).
- [3] MUNRO I C;FORD R A;KENNEPOHL E,Correlation of structural class with no-observed effect levels:a proposal for establishing a threshold of concern,Food and Chemical Toxicology,1996.
- [4] KROES R;RENEWICK A G;CHEESEMAN M A,Structurebased thresholds of toxicological concern (TTC):guidance for application to substances present at low levels in the diet,Food and Chemical Toxicology,2004.

- [5] JECFA, Toxicological evaluation of certain food additives and contaminants. Safety evaluation of flavouring agents: Forty-fourth meeting of the Joint FAO/WHO Expert Committee on Food Additives. WHO Food Additives Series 35, Appendix 5, Geneva: World Health Organization, 1996.
- [6] EFSA Panel on Food contact materials Enzymes Flavorings and Processing Aids, Guidance on the data required for the risk assessment of flavorings to be used in or on foods, EFSA Journal, 2010(6).
- [7] EMEA, European Medicines Agency, Committee for Medicinal Products for Human Use (CHMP) Guideline on the Limits of Genotoxic Impurities CPMP/SWP/5199/02 EMEA /CHMP /QWP/251344/2006, London, 2006.
- [8] EFSA. Applicability of QSAR analysis to the evaluation of the toxicological relevance of metabolites and degradates of pesticide active substances for dietary risk assessment [OL]. <http://www.efsa.europa.eu/en/supporting/pub/50e.htm>, 2011.
- [9] EFSA Scientific Committee, Draft scientific opinion on exploring options for providing preliminary advice about possible human health risks based on the concept of Threshold of Toxicological Concern (TTC), Parma: European Food Safety Authority, 2011.
- [10] European Commission, Joint research centre, Varese: European Commission, 2011.
- [11] WOLFE G W; LAYTON K A, Multigeneration reproduction toxicity study in rats: Diethylhexylphthalate: Multigenerational reproductive assessment when administered to Sprague-Dawley rats in the diet, Gaithersburg, Maryland: TherImmune Research Corporation, 2003.
- [12] Opinion of the Scientific Panel on Food Additives, Flavourings, Processing Aids and Materials in Contact with Food (AFC) on a request from the Commission related to Bis (2-ethylhexyl)phthalate (DEHP) for use in food contact materials, EFSA Journal, 2005.
- [13] RENNEM M A; KOSTER S; KRUL C A, Application of the threshold of toxicological concern (TTC) concept to the safety assessment of chemically complex food matrices. Food and Chemical Toxicology, 2011(4).
- [14] KOSTER S; BOOBIS A R; CUBBERLEY R, Application of the TTC concept to unknown substances found in analysis of foods. Food and Chemical Toxicology, 2011(8).

引证文献(本文共被引1次):

- [1] 张丹, 于江, 许彦阳. 食品中邻苯二甲酸酯分析与风险评估技术研究进展[J]. 食品安全质量检测学报, 2016, 7(8): 3277-3284.

相似文献(共20条):

- [1] 隋海霞, 刘兆平, 张磊. 毒理学关注阈值方法在农药活性成分转化产物慢性膳食风险评估中的应用[J]. 中华预防医学杂志, 2013, 47(6).
- [2] Zheng M, Zhou S, Liu X, Zhou Z. 毒理学关注阈值(TTC)在化学物质风险评估中的应用[J]. 卫生研究, 2010, 39(5): 639-642.
- [3] 龙再浩, 陈小青, 马中春. 危险度评价中的毒理学关注阈值原则[J]. 癌变·畸变·突变, 2008, 20(1): 79-80, F0003.
- [4] 李克亚, 胡长鹰, 钟怀宁, 陈燕芬, 杨岳平, 王志伟. 食品包装纸中的饱和烃矿物油向食品模拟物Tenax的迁移和安全评估[J]. 现代食品科技, 2016, 32(2): 302-308.
- [5] 马宁, 李凤琴, 刘兆平. 食用香料风险评估方法与应用[J]. 中国食品卫生杂志, 2011, 23(1).
- [6] 药物杂质的毒理学评价要求及进展[J]. 中国新药杂志
- [7] 常元勋. 内源性甲胺类和亚硝基二甲胺的生成及其毒理学的意义[J]. 国外医学: 卫生学分册, 1991, 18(5): 274-278.
- [8] 张学书, 蒋学之. 二烷基锡的毒理学[J]. 工业卫生与职业病, 1989, 15(3): 183-187.
- [9] 张炳轩. 反特征值问题的最小二乘解的Cramer法则[J]. 天津师范大学学报(自然科学版), 2001, 21(2): 33-35.
- [10] 殷昌硕, 时夕金. 二苯醚的毒理学研究[J]. 苏州大学学报(自然科学版), 1990(4).
- [11] 殷昌硕, 时夕金. 二苯醚的毒理学研究[J]. 苏州医学院学报, 1990, 10(4): 290-293, 303.
- [12] 张黎. 巯基乙酸的毒性[J]. 中华劳动卫生职业病杂志, 1994, 12(2): 119-121.
- [13] 赵文红, 厉曙光. 邻苯二甲酸二乙基己酯对小鼠各器官损伤的实验研究[J]. 蚌埠医学院学报, 2005, 30(4): 283-286, F004.
- [14] 杜丽英, 赵彦晖, 霍爱莲. 构造正交向量的一个新方法及其应用[J]. 大学数学, 2013, 29(2): 122-125.
- [15] 薛翠花, 相永刚. N,N-二乙基苯乙酰胺的合成及驱蚊性能研究[J]. 四川联合大学学报, 1999, 3(6): 39-42.
- [16] 刘志伟, 陈秉衡. 一个新的毒理学阈值--急性参考剂量[J]. 卫生研究, 2003, 32(1): 76-77, F004.
- [17] 王蔚, 陈隆智, 高希武. 环境农药残留与毒理学终点在环境风险评估中的应用[J]. 中国农学通报, 2006, 22(2): 375-375.
- [18] 陈新兵, 冯凯, 贾林, 安忠维. 环己基结构对二芳基取代乙炔类液晶光电性能的影响[J]. 液晶与显示, 2004, 19(4): 274-277.
- [19] 叶伟. 目标二维像散射中心的建模与统计特性分析[J]. 装备指挥技术学院学报, 2001, 12(4): 11-14.
- [20] 王艳斌, 李爽. 2-乙氧基乙醇的毒理学进展[J]. 中国职业医学, 1996, 23(3): 43-45.

您是第27740160位访问者 今日一共访问114次

版权所有:《中国食品卫生杂志》编辑部 京ICP备12013786号-3

地址:北京市朝阳区广渠路37号院2号楼501室 邮编:100022

E-mail: spws462@163.com 电话/传真: 010-52165456/5441 (编辑部) 010-52165556 (主编室)

未经授权禁止复制或建立镜像

技术支持:北京勤云科技有限公司

